

ABSTRAK

Skripsi dengan judul “Pengaruh Persepsi Siswa Tentang Disiplin Kerja Guru Terhadap Minat Dan Hasil Belajar Siswa Kelas X Dalam Mata Pelajaran Quran Hadis Di MAN 2 Jombang” ini ditulis oleh **Kharisma Duwi Nur Afifa, NIM. 17201153206**. Jurusan Pendidikan Agama Islam, Fakultas Tarbiyah dan Ilmu Keguruan, Institut Agama Islam Negeri (IAIN) Tulungagung, yang dibimbing oleh **Mirna Wahyu Agustina, M.Psi, Nip.198608222014032004**.

Kata Kunci: Persepsi Siswa, Disiplin Kerja Guru, Minat dan Hasil Belajar

Disiplin kerja yang baik mencerminkan besarnya rasa tanggungjawab seseorang terhadap tugas-tugas yang diberikan padanya. Untuk itu disiplin dalam bentuk pelaksanaan peraturan sangat diperlukan bagi seorang guru, karena disiplin adalah faktor yang esensial dalam mengembangkan potensi individu. Faktor terpenting dari seorang guru adalah kedisiplinan kerjanya. Berawal dari disiplin kerja yang dimiliki oleh seorang guru, maka akan lahir loyalitas dan dedikasi yang tinggi terhadap suatu pekerjaan dan proses inilah yang nantinya akan mengantarkan pada kesuksesan guru dalam mewujudkan hasil belajar yang maksimal bagi para siswanya.

Rumusan masalah dalam penulisan skripsi ini adalah (1) Adakah pengaruh persepsi siswa tentang disiplin kerja guru terhadap minat belajar siswa kelas X dalam mata pelajaran Quran Hadis di MAN 2 Jombang. (2) Adakah pengaruh persepsi siswa tentang disiplin kerja guru terhadap hasil belajar siswa kelas X dalam mata pelajaran Quran Hadis di MAN 2 Jombang. (3) Adakah pengaruh persepsi siswa tentang disiplin kerja guru terhadap minat dan hasil belajar siswa kelas X dalam mata pelajaran Quran Hadis di MAN 2 Jombang.

Tujuan penelitian dalam penulisan skripsi ini adalah (1) Untuk mengetahui pengaruh persepsi siswa tentang disiplin kerja guru terhadap minat belajar siswa kelas X dalam mata pelajaran Quran Hadis di MAN 2 Jombang. (2) Untuk mengetahui pengaruh persepsi siswa tentang disiplin kerja guru terhadap hasil belajar siswa kelas X dalam mata pelajaran Quran Hadis di MAN 2 Jombang. (3) Untuk mengetahui pengaruh persepsi siswa tentang disiplin kerja guru terhadap minat dan hasil belajar siswa kelas X dalam mata pelajaran Quran Hadis di MAN 2 Jombang.

Pendekatan ini adalah kuantitatif dengan populasi sebanyak 292. Pengambilan sampel tersebut dengan menggunakan teknik Simple Random Sampling. Adapun sumber data yang digunakan dalam penelitian ini adalah metode angket dan dokumen yang bertujuan untuk memberikan gambaran tentang suatu keadaan tertentu yang ada pada masa sekarang, kemudian dijelaskan, dianalisis dan disajikan sedemikian rupa sehingga menjadi sebuah gambaran yang jelas dan sistematis. Teknik analisis data menggunakan uji validitas, reliabilitas, normalitas, linieritas, regresi sederhana, dan uji manova.

Hasil penelitian ini menunjukkan bahwa (1) Ada pengaruh yang positif dan signifikan antara persepsi siswa tentang disiplin kerja guru terhadap minat belajar siswa kelas X dalam mata pelajaran Quran Hadis di MAN 2 Jombang, yang

ditunjukkan berdasarkan uji regresi sederhana dengan nilai signifikan untuk variabel minat belajar siswa $0,004 < 0,05$. (2) Ada pengaruh yang positif dan signifikan antara persepsi siswa tentang disiplin kerja guru terhadap hasil belajar siswa kelas X dalam mata pelajaran Quran Hadis di MAN 2 Jombang, yang ditunjukkan berdasarkan uji regresi sederhana dengan nilai signifikan untuk variabel hasil belajar siswa $0,001 < 0,05$. (3) Ada pengaruh yang positif dan signifikan antara persepsi siswa tentang disiplin kerja guru terhadap minat dan hasil belajar siswa kelas X dalam mata pelajaran Quran Hadis di MAN 2 Jombang, yang ditunjukkan berdasarkan uji Manova diperoleh tingkat signifikan $0,000 < 0,05$ hasil pengujian menunjukkan bahwa nilai signifikan uji serempak diperoleh $0,000$ dan $0,003$.

ABSTRACT

The thesis entitled "The Influence of Students' Perceptions about the Discipline of Teacher's Work on Interests and Learning Outcomes of Tenth Grade Students in Quran Hadith Subjects at MAN 2 Jombang" written by **Kharisma Duwi Nur Affa**, Register Number. 17201153206. Department of Islamic Religious Education, Faculty of Tarbiyah and Teacher Training, State Islamic Institute of Tulungagung, guided by **Mirna Wahyu Agustina, M.Psi, Register Number: 198608222014032004.**

Keywords: Student Perceptions, Teacher Work Discipline, Interest and Learning Outcomes

Good work discipline reflects the magnitude of one's sense of responsibility for the tasks assigned to him. For this reason discipline in the form of implementing regulations is very necessary for a teacher, because discipline is an essential factor in developing individual potential. The most important factor of a teacher is his work discipline. Starting from the work discipline possessed by a teacher, there will be a high level of loyalty and dedication to a job and this process will later lead to the success of the teacher in realizing maximum learning outcomes for his students.

The formulation of the problem in this thesis are (1) Is there any influence of students' perceptions about the discipline of teacher work on learning interest of tenth grade students in Quran Hadith subjects at MAN 2 Jombang. (2) Is there any influence of students' perceptions about the discipline of teacher work of tenth grade student learning outcomes in the Quran Hadith subjects at MAN 2 Jombang. (3) Is there any influence of students' perceptions about the discipline of teacher work on the interests and learning outcomes of tenth grade students in Quran Hadith subjects at MAN 2 Jombang.

The purpose of this research in writing this thesis are (1) To find out the influence of students' perceptions about the discipline of teacher work on the learning interest of tenth grade students in the subjects of the Quran Hadith at MAN 2 Jombang. (2) To find out the influence of students' perceptions about the discipline of teacher work of tenth grade student learning outcomes in the subjects of the Quran Hadith at MAN 2 Jombang. (3) To find out the influence of students' perceptions about the discipline of teacher work on the interests and learning outcomes of tenth grade students in Quran Hadith subjects at MAN 2 Jombang.

This approach is quantitative with a population of 292. Sampling using the Simple Random Sampling technique. The source of the data used in this research is a questionnaire and document method that aims to provide a description of a particular situation that exists in the present, then explained, analyzed and presented in such a way that it becomes a clear and systematic picture. Data analysis techniques used

validity, reliability, normality, linierity, simple regression, and manova tests.

The results of this research indicate that (1) There is a positive and significant influence between students' perceptions of the discipline of teacher work on learning interest in tenth grade students in the Quran Hadith subjects at MAN 2 Jombang, which is shown based on a simple regression test with significant values for learning interest variables students $0.004 < 0.05$. (2) There is a positive and significant influence between students' perceptions about the work discipline of teachers on tenth grade students learning outcomes in the Quran Hadith subject at MAN 2 Jombang, which is shown based on a simple regression test with a significant value for student learning outcomes variable $0.001 < 0, 05$. (3) There is a positive and significant influence between students' perceptions about the work discipline of teachers on the interests and learning outcomes of tenth grade students in the Quran Hadith subjects at MAN 2 Jombang, which is shown based on the Manova test obtained a significant level of $0,000 < 0.05$ test results indicate that the significance value of the simultaneous test was $0,000$ and 0.003 .

ملخص

البحث العلمي بالموضوع " تأثير تصورات الطلاب حول انضباط عمل المعلم على اهتمامات ونتائج طلاب الصف العاشر في مادة القرآن و الحديث الشريف في المدرسة الثانوية الحكومية ٢ جومبانج " قد كتبها حارسما دووي نور افيفا، رقم دفتر القيد: ١٧٢٠١١٥٣٢٠٦، سنة ٢٠١٩ م، كلية التربية والعلوم التعليمية، قسم تعليم الاسلامية ، جامعة تولونج أجونج الإسلامية الحكومية، تحت إشراف مرنا وحيو اكوستينا.

الكلمة الأساسية: تصورات الطلاب ، انضباط عمل المعلم, اهتمامات ونتائج طلاب **خلفية البحث:** يعكس انضباط العمل الجيد حجم إحساس الفرد بالمسؤولية عن المهام الموكلة إليه. لهذا السبب يعد الانضباط في شكل لوائح تنفيذية ضروريًا جدًا للمعلم ، لأن الانضباط هو عامل أساسي في تطوير الإمكانيات الفردية. العامل الأكثر أهمية للمعلم هو انضباط عمله. بدءًا من انضباط العمل الذي يمتلكه المعلم ، سيكون هناك مستوى عال من الولاء والتفاني في العمل ، وستؤدي هذه العملية لاحقًا إلى نجاح المعلم في تحقيق أقصى قدر من نتائج التعلم لطلابه.

مسائل البحث: صياغة المشكلة في كتابة هذه الأطروحة هي (١) هل هناك تأثير على تصورات الطلاب حول انضباط عمل المعلم على الاهتمام بالتعلم لدى طلاب الصف العاشر في موضوعات القرآن الكريم الحديث في المدرسة الثانوية الحكومية ٢ جومبانج. (٢) هل هناك أي تأثير على تصورات الطلاب لنظام العمل للمعلمين على نتائج تعلم الطالب من الصف العاشر في مواضيع الحديث في القرآن الكريم في المدرسة الثانوية الحكومية ٢ جومبانج. (٣) هل هناك أي تأثير على تصورات الطلاب حول انضباط عمل المعلم في اهتمامات ونتائج تعلم طلاب الصف العاشر في مواضيع الحديث في القرآن الكريم في المدرسة الثانوية الحكومية ٢ جومبانج.

الغرض من هذا البحث هو (1) لمعرفة تأثير تصورات الطلاب حول انضباط عمل المدرسين في الاهتمام التعليمي لطلاب الصف العاشر في موضوعات الحديث الشريف في المدرسة الثانوية الحكومية ٢ جومبانج. (2) لمعرفة تأثير تصورات الطلاب حول انضباط عمل المدرسين على نتائج تعلم طلاب الصف العاشر في مواضيع الحديث في القرآن الكريم في المدرسة الثانوية الحكومية ٢ جومبانج. (3) لتحديد تأثير تصورات الطلاب على انضباط عمل المعلمين على اهتمامات ونتائج التعلم لطلاب الصف العاشر في مواضيع الحديث في القرآن الكريم في المدرسة الثانوية الحكومية ٢ جومبانج.

هذا النهج هو كم يبلغ عدد سكانها ٢٩٢. أخذ العينات باستخدام تقنية أخذ العينات العشوائية البسيطة. مصدر البيانات المستخدمة في هذه الدراسة هو استبيان وطريقة وثيقة تهدف إلى تقديم وصف لحالة معينة موجودة في الوقت الحاضر ، ثم شرحها وتحليلها وعرضها بطريقة تصبح صورة

واضحة ومنهجية. استخدمت تقنيات تحليل البيانات اختبارات الصلاحية والموثوقية والحياة الطبيعية والتجانس والانحدار البسيط واختبارات مانوفا.

نتائج البحث: تشير نتائج هذه الدراسة إلى أن (١) هناك تأثير إيجابي وهام بين تصورات الطلاب حول انضباط عمل المعلم على الاهتمام بالتعلم لدى طلاب الصف العاشر في موضوعات الحديث في القرآن الكريم في المدرسة الثناوية الحكومية ٢ جومبانج ، والذي يظهر بناءً على اختبار ارتداد بسيط مع قيم هامة لمتغيرات اهتمامات التعلم. الطلاب ٠,٠٠٤ > ٠,٠٠٥ (٢) هناك تأثير إيجابي وهام بين تصورات الطلاب حول انضباط عمل المعلمين في مخرجات التعلم لطلاب الصف العاشر في موضوع الحديث في القرآن الكريم في المدرسة الثناوية الحكومية ٢ جومبانج ، والذي يظهر بناءً على اختبار الانحدار البسيط ذي القيمة الكبيرة لمتغير مخرجات تعلم الطالب ٠,٠٠١ > ٠,٠٠٥ (٣) هناك تأثير إيجابي وهام بين تصورات الطلاب حول انضباط عمل المعلمين حول اهتمامات ونتائج التعلم لطلاب الصف العاشر في موضوعات الحديث الشريف في المدرسة الثناوية الحكومية ٢ جومبانج ، والذي يظهر بناءً على اختبار مانوفا الذي تم الحصول عليه على مستوى ٠,٠٠٠ > ٠,٠٠٥ تشير نتائج الاختبار إلى أن قيمة الدلالة للاختبار المتزامن كانت ٠,٠٠٠ و ٠,٠٠٣.